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   فرزين ماندگار
وزراي نف�ت و خارجه روز گذش�ته ب�ه دو برنامه 
تلويزيون�ي واكنش نش�ان دادن�د؛ واكنش هايي 
كه دس�ت كم نمي ش�ود آنها را مثب�ت تلقي كرد. 
محمدج�واد ظري�ف درب�اره س�ريال تلويزيوني 
گاندو كه اين ش�ب ها از تلويزيون پخش مي شود 
و كاراكت�ر او ني�ز در آن حض�ور دارد جملاتي بر 
زب�ان آورد و بي�ژن زنگنه ني�ز به برنامه »س�لام 
صبح ب�ه خي�ر« واكن�ش نش�ان داد ك�ه در آن 
سيدحسن حسيني مجري برنامه روي تصاويري 
ويدئوي�ي درب�اره انتق�ال نف�ت اي�ران از طريق 
مسيرهاي كش�تيراني توضيحاتي ارائه داده بود. 
اما روز گذشته وزير امور خارجه كه كمتر براي مصاحبه 
به حیاط پاستور مي آيد، در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به مطلبي مبن��ي بر اينكه »فردي در س��ريال گاندو 
به شما ش��بیه و در نقش منفي اس��ت«، گفت: »من 

بحمدالله نگاه نمي كنم، بنابراين نگران نیستم.«
وزير امور خارجه همچنین در پاس��خ به اين سؤال 
كه »اين سريال را نگاه نمي كنید يا كلًا صدا و سیما 
را نگاه نمي كنید؟« نیز گفت: »من كلًا تلويزيون را 

نگاه نمي كنم.«
 البته درباره سؤال خبرنگار از ظريف كه كاراكتر او را در 
اين سريال منفي قلمداد كرده بايد گفت كه خیلي ها 

اين اعتقاد را ندارند. 
   زنگنه: صداوسيما هر چه رشته كرده بوديم 

پنبه كرد
از س��ويي ديگر وزير نفت درباره اينكه اي��ن روزها در 

رس��انه هاي عمومي راه هاي فروش نف��ت و دور زدن 
تحريم ها را افرادي عنوان مي كنند، گفت: اگر چیزهايي 
را كه مي گويند درست باشد، به معني پنبه كردن چیزي 
است كه ما رشته كرده بوديم. وزير نفت كه برخي او را 
متهم مي كنند اساس��اً اعتقادي به دور زدن تحريم ها 
ندارد درباره مسائل مطرح شده در برنامه »سلام صبح 
به خیر« با اجراي سیدحسن حسیني واكنش نشان داده 
اس��ت؛ برنامه اي كه طي چند هفته اي كه از پخش آن 
مي گذرد توانسته مخاطبان زيادي را به خود جلب كند. 
اين در حالي است كه روابط عمومي برنامه »سلام صبح 
به خیر« در خصوص حواشي مسیريابي كشتي سارينا 
و در راستاي »تنوير افكار عمومي« به حواشي مطرح 
شده در خصوص مسیريابي كشتي سارينا در برنامه دو 

روز پیش و محكوم كردن اين برنامه به افشاي مسائل 
محرمانه، اينگونه پاسخ داده بود: »به رغم جو رسانه اي 
مبني بر مش��كوك بودن اقدام برنامه »سلام صبح به 
خیر« در خصوص اعلام مسیر دور شدن تحريم نفتي 
كشتي سارينا، اطلاعات مطرح شده در اين برنامه هفته 
قبل در قالب گزارش��ي با تصاوير ماهواره اي در نشريه 
بین المللي فايننش��ال تايمز همراه با عكس و جزئیات 
كامل تر منتشر ش��ده اس��ت، بنابراين فرضیه افشاي 
اسرار مملكتي و نقض محرمانه بودن اين رويداد به كلي 
مردود است و قبلًا اين اطلاعات به صورت گسترده و با 
زبان انگلیسي رسانه ای شده است. بديهي است اگر قرار 
بر رديابي كشتي از سوي امريكايي ها باشد، اين امر بايد 
هفته قبل صورت گرفته باشد و نیازي به يادآوري كردن 

خیر« با زبان فارسي به طرف  برنامه »س��لام صبح به 
امريكايي نیست.«

   نظر وزير اسبق ارشاد درباره فشارها
بر »گاندو« 

ام��ا واكن��ش ب��ه برنامه ه��اي تلويزيوني از س��وي 
سیاس��تمدارها در روز گذش��ته به همی��ن دو مورد 
محدود نشد و سیدمحمد حسیني وزير اسبق ارشاد 
اسلامي نیز در نشست حكمراني و سیاستگذاري گام 
دوم انقلاب به ماجراي سانس��ور و هجمه  به سريال 
»گاندو« اشاره كرد و گفت: هجمه ها و فشار بر سانسور 
سريال »گاندو« نشان دهنده آن است كه برخي تحمل 

شنیدن نظرات مخالف خود را ندارند. 
حسیني در تشريح ابعاد بیانیه گام دوم انقلاب و تأثیر آن 
بر حكمراني به ماجراي سانسور و هجمه به يك سريال 
تلويزيوني اش��اره كرد و گفت: آزادي يكي از محورهاي 
مطرح شده در بیانیه گام دوم انقلاب است. بايد ديد كه 
مسئولان كش��ور تحمل آزادي بیان را دارند يا خیر؟ آيا 
اين س��عه صدر لازم را دارند كه اگر يك نظر مخالف در 
جلسه اي كارشناسي گفته شد، آن فرد را از شركت در 
جلسه محروم نكنند يا خیر؟ اولین لازمه مديريت، داشتن 
سعه صدر است. اكنون شاهد پخش سريال »گاندو« از 
صدا و سیما هس��تیم كه به موضوع يك پرونده واقعي 
مي پردازد اما عده اي تحمل بیان موارد مطرح شده در اين 
سريال را ندارند. اينكه برخي به اين سريال فشار مي آورند 
و مي گويند فلان قسمت آن را تغییر دهید، نشان مي دهد 
برخي مس��ئولان قائل به آزادي بیان نیستند و تحمل 

شنیدن نظرات مخالف خود را ندارند.

واكنش ظريف و زنگنه به 2 برنامه تلويزيوني
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ب�ا انصاف ب�ودن، دوس�تان را 

فراوان كند.

يكي از كاريكاتوريس�ت هاي جوان كش�ورمان تعدادي از آثار 
خ�ود را در نمايش�گاه كاريكاتوري تحت عنوان »س�يلي هاي 
س�خت« و با پي�ام اف�ول امري�كا به نمايش گذاش�ته اس�ت. 
حسین يوزباشي كاريكاتوريس��ت جوان مركز هنرهاي تجسمي 
حوزه هن��ري كه با يك��ي از آثار خ��ود در نمايش��گاه كاريكاتور 
»سیلي هاي س��خت« حضور دارد، در گفت و گو با تسنیم گفت: 
نمايشگاه »سیلي هاي سخت« به همت مركز هنرهاي تجسمي 
حوزه هنري برپا شده است. در اين راس��تا طي روزهاي گذشته 
آقاي شجاعي طباطبايي از بنده دعوت كردند تا اثري متناسب با 
موضوع هدف قرار گرفتن پهپاد متجاوز امريكايي براي شركت در 
اين نمايشگاه ارائه كنم. من سعي كردم كمي از اين مصداق فاصله 
بگیرم و به موضوع عام تري بپردازم كه اين مصداق را نیز در دل خود 
شامل شود كه آن هم جمله معروف مقام معظم رهبري مبني بر 
افول امريكا بود. تلاش كردم به زبان تصوير اين جمله را بازنمايي 
كنم. وي ادامه داد: عنصر تصويري اصلي در اثر من، عكسي از يك 
بالن است كه معترضان سیاست هاي امريكا در كشورهاي مختلف 
در خلال راهپیمايي ها و تظاهراتش��ان به عنوان ي��ك نماد از آن 
استفاده مي كنند. در اين اثر نوعي وجه طنز و فكاهي وجود دارد كه 
به طور مستقیم به ماهیت شخصیت و رفتار پرخاشگرانه، كودكانه 

و قلدرمآبانه رئیس جمهور امريكا اشاره مي كند. 
اين كاريكاتوريست گفت: كاري كه من با اين عنصر تصويري انجام 
دادم اين بود كه اتفاقي كه ممكن است به صورت بديهي براي هر بالن 
يا بادكنكي كه بیش از حد باد دارد، بیفتد را مدنظر قرار دادم كه اين 
اتفاق تركیدن است. من اين بالن را سوراخ كردم و از داخل اين سوراخ، 

علائم و نشانه هاي هويتي حاكمیت امريكايي خارج مي شود. اين بالن 
خالي از باد، پس از مدتي ديگر هیچ هیبتي نخواهد داشت. همچنین 
از مقابل دهان ش��خصیت ترامپ، حرف هاي پرتكرارش به صورت 
نامنظم و مواج خارج مي شود و به نوعي فرومي ريزد؛ از صحبت هاي 
وي درباره مذاكره گرفته تا صحبت از تحريم، تهديد و حمله نظامي 
و... البته هنگامي كه به اين قس��مت ها مي رس��د ديگر هیچ هويت 
خوانشي اي ندارد و ديگر شما به راحتي نمي توانید كلمات اظهار شده 
توسط وي را بخوانید، زيرا تهديدهاي نظامي امريكا كمترين ارزش 
هويتي را دارد. در قصه سقوط پهپاد نیز به دنیا ثابت شد كه به قول 

رهبر انقلاب دوران بزن در رو به پايان رسیده است. 
يوزباشي افزود: سويه كاري من همواره سويه فرهنگي بوده است و در 
اين حوزه موضوعي نیز سعي كرده ام ساكت و محافظه كار نباشم. اگر 
بخواهم پیام اثرم را در يك خط بگويم، آن يك خط اين است كه همه 
گزينه ها سقوط كرده اند و امريكا رو به افول است. اين تنها حرف من 

نیست بلكه حرف بزرگ و رهبر ماست.

هنرمند كاريكاتوريست جوان كشورمان:

»سيلي های سخت« روايتگر افول امريكا به زبان كاريكاتور است

 با پيگيري پرويز پرستويي 
و حبيب احمدزاده 

 نام فرودگاه بندرعباس 
به»شهداي پرواز 655« تغيير كرد

پ�س از تلاش ه�اي مس�تمر حبي�ب احم�دزاده و پرويز 
پرس�تويي ب�ه عن�وان دو چه�ره فرهنگ�ي و هن�ري 
ف�رودگاه  ن�ام  تغيي�ر  از  راه  وزارت  كش�ورمان، 
بندرعب�اس ب�ه »ش�هداي پ�رواز 655« خب�ر داد. 
حبیب احم��دزاده با انتش��ار متني در صفحه ش��خصي اش 
نوشت: »خوش��بختانه پس از پیگیري هاي مستمر و فشرده 
جناب پرستويي نامگذاري فرودگاه بندرعباس به ياد شهداي 

هواپیماي ايرباس توسط وزير راه تأيید نهايي شد. 
اولین نام مصوب تعیین شده توسط خود وزارت )شهداي خلیج 
فارس( بود كه با پیگیري شديد دوستان هنرمند و ايراد به آنكه 
نام انتخابي عام ب��وده و در ذهن مخاط��ب توجهي به فاجعه 
هواپیما ساقط شده ايجاد نخواهد كرد و نام فرودگاه عسلويه 
نیز »خلیج فارس« اس��ت بالاخره ماجرا ختم به خیر شد.  از 
برنامه هاي جانبي مراسم سالگرد امسال يادآوري تمامي خلبانان 
پروازي در ساعت و دقیقه دقیق شهادت مظلومانه عزيزان پرواز 
655 به مس��افران در همه پروازها، هواپیماه��ا و فرودگاه هاي 
كشور خواهد بود. همچنین مراسم به صورت زنده از شبكه هاي 
پرس تي وي و العالم، شبكه 2 و شبكه استاني هرمزگان پخش 
خواهد شد. ...به هرحال با در نظر گرفتن جمیع جهات از میان 
اسامي پیشنهادي، بالاخره با نام فرودگاه بین المللي »شهداي 

پرواز 655« بندرعباس موافقت شد.«
.........................................................................................................

 تغييرات مديريتي سازمان سينمايي 
كليد خورد

طي احكامي از س�وي حسين 
انتظامي، معاون ارزش�يابي و 
نظارت سازمان سينمايي، دبير 
جشنواره فيلم فجر، مديرعامل 
مركز گسترش سينماي مستند 
و تجرب�ي و مدي�ر عامل موزه 
ش�دند.  معرف�ي  س�ينما 
به گ��زارش »جوان« ب��ه نقل از 
روابط عمومي سازمان امور سینمايي و سمعي بصري، رئیس 
سازمان سینمايي، سیدمحمد مهدي طباطبايي نژاد را به عنوان 
معاون ارزشیابي و نظارت، ابراهیم داروغه زاده را به عنوان دبیر 
جشنواره فیلم فجر، محمد حمیدي مقدم را به عنوان مديرعامل 
مركز گسترش سینماي مستند و تجربي و مهران عباسي اناركي 

را به عنوان مديرعامل موزه سینما منصوب كرد. 
سیدمحمد مهدي طباطبايي نژاد پیش از اين در بخش هايي از 
جمله مدير گروه فرهنگ، تاريخ و هنر شبكه اول سیما، مدير 
طرح و برنامه شبكه اول سیما، مدير هفتمین تا دوازدهمین 
دوره جشنواره بین المللي سینماحقیقت و مديرعاملي مركز 
گسترش سینماي مستند و تجربي )از 1392 به بعد( فعالیت 

داشته است. 
ابراهیم داروغه زاده نیز كه پیش از اين به عنوان معاون نظارت و 
ارزشیابي سازمان سینمايي معرفي شده بود، طي دو دوره اخیر به 

عنوان دبیر جشنواره فیلم فجر مسئولیت داشته است. 
.........................................................................................................

نمايش »سرو زير آب« در قاره آفريقا
فيلم سينمايي »س�رو زير آب« به كارگرداني محمدعلي 
باش�ه آهنگر در قديمي ترين جش�نواره جنوب آفريقا به 

نمايش در مي آيد. 
 به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي سازمان سینمايي 
حوزه هنري، فیلم »سرو زير آب« محصول سازمان سینمايي 
حوزه هنري در چهلمین دوره اين جشنواره كه در شهر دوربان 

آفريقاي جنوبي برگزار مي شود، حضور دارد. 
»دوربان« قديمي ترين و بزرگ ترين فستیوال فیلم در منطقه 
جنوب آفريقاس��ت. كارگاه هاي فیلمس��ازي، سمینارهايي 
درباره صنعت س��ینما و بح��ث و تبادل نظ��ر پیرامون فیلم، 
برنامه هايي اس��ت كه همزمان با برگزاري اين جش��نواره در 

»دوربان« برگزار مي شود. 
جشنواره »دوربان« از 18 تا 28 جولاي، برابر با 2۷ تیرماه تا 
ششم مرداد در شهر دوربان آفريقاي جنوبي برگزار مي شود. 

فیلم س��ینمايي »س��رو زير آب« به كارگردان��ي محمدعلي 
باشه آهنگر و تهیه كنندگي سیدحامد حسیني سال گذشته 

در كشورمان اكران شد.

مصطفي  محمدي     ديده بان

فراموشي پروژه ضدامريكايي سينما

پرواز 655 روي باند سينما نرفت
  زينب  امجديان

بسياري از پيشكسوتان تئاتر معتقدند تلويزيون تله تئاتر را به عنوان 
يك ظرفيت نمايشي خوب فراموش كرده است. در اين باره اخيراً مدير 
شبكه 4 سيما در پاسخ به اين سؤال كه چرا تله تئاتر تلويزيوني ساخته 
نمي شود يا بستر ساخت آن فراهم نمي ش�ود، عنوان كرد: »ما هم اين 
دغدغه را داريم و دنبال س�اخت تله تئاتر هس�تيم و اصلًا پيش از اين 
هم كنداكتور ش�بكه 4 به توليد تله فيلم ها و تله تئاتر ها معروف بود.« 
مدير گروه ادب و هنر اين ش�بكه تلويزيوني نيز اعلام كرد: »دوس�تان 
تئاتري مي توانند در تلويزيون تله تئاتر كار كنند و اگر متن جديدي دارند 
به شبكه ارسال كنند، هنوز هيچ بودجه اي براي توليد تله تئاترها تعيين 
نشده است اما به دنبال فراهم كردن بودجه ساخت تله تئاتر تلويزيوني 
هستيم.« »جوان« درباره توليد تله تئاتر در تلويزيون با داريوش مؤدبيان 
بازيگر، كارگردان و فيلمنامه نويس پيشكسوت سينما و تئاتر كه سابقه 
زيادي در ساخت تله تئاتر تلويزيوني در دهه 60 دارد گفت و گو كرده است. 
فكر مي كنيد آنچه مدير شبكه 4 سيما درباره توليد تله تئاتر گفته 
است مي تواند فصلي دوباره براي رونق اين هنر نمايشي باز كند؟ 
من هم شنیده ام كه در اين زمینه جلساتي برگزار شده اما خبري نشد. من كه 
بعد از انقلاب نزديك 60تئاتر تلويزيوني نوشته يا ترجمه و تهیه و بازي كرده ام 
در اين جلسات نبوده ام اما در خبرگزاري ها خوانده ام كه جلسه اي برگزار شده 
است؛ جمعي نشسته و مذاكره كرده  اند و پیشنهادهايي هم داده اند كه تاكنون 
عملي نشده اس��ت. در دهه 60 در شرايط س��خت تولید تلويزيوني و كمبود 
امكانات توانس��تیم با همان ابزار قديمي تئاترهايي تولید كنیم كه تاثیرگذار 
بودند و اگر الان هم پخش ش��وند، مورد اس��تقبال قرار مي گیرند. در شرايط 

كنوني امكانات خوبي داريم، اس��توديو هاي خوبي 
داريم كه استفاده نمي شود، متون برجسته اي داريم 
و همه زمینه ه��اي تولید فراهم اس��ت و مي توانیم 
اقتباس كنیم، قطعاً مي توانیم تئاترتلويزيوني داشته 
باشیم اما اگر مي خواهیم تئاتر خوب و تاثیرگذار و 
حرفه اي تلويزيوني داشته باشیم بايد از كساني كه 
در اين زمینه تخصص دارند، بهره بگیريم. نويسنده، 
تهیه كننده، بازيگران و كارگردان همه بايد حرفه اي 
تلويزيون باشند، زبان تلويزيون را خوب بشناسند و 

ارتباط در تلويزيون را با توجه به مقتضیات زمان و مكانش خوب بشناسند تا 
كارهاي ارزشمندي تولید شود، همان طور كه بوده است. 

به تله تئاترهايي دهه 60 اشاره كرديد. چرا كارهايی كه آن موقع 
ساخته و پخش مي شد مورد استقبال مردم قرار مي گرفت؟

دلايل گوناگوني دارد. در آن سال ها تعداد كارهاي نمايشي به تعدادي كه امروز داريم 
نبود، شبكه هاي تلويزيوني نیز محدود به دو شبكه بود. همان دو شبكه هم ساعات 
محدودي پخش داشتند و 24 س��اعته نبودند. تئاتر تلويزيوني هم هر روز پخش 
نمي شد بلكه در برخي روزها پخش مي ش��د. فیلم ها و سريال هاي تلويزيوني هم 
همینطور بودند. حالا را نگاه نكنید كه تلويزيون گسترده شده، برنامه ها شبانه روزي 

شده، برنامه هاي سرگرم كننده مثل مسابقات و برنامه هاي ورزشي آمده كه البته 
اينها موجب شد تا تلويزيون به سوي مخاطب عام برود. بايد به عنوان تولیدكننده 
و برنامه ريز فرهنگي به جريان هاي مختلف فرهنگي چش��م بدوزيم و متناسب با 
آنها هزينه كنیم، فرهنگ هزينه بر است. در گذشته هم هزينه مي شد، شرايط هم 
خوب نبود، فكر نكنید شرايط خوبي داشتیم اما براي انجام اين كارها هزينه مي شد. 
برنامه ها تاثیرگذار بودند چون كساني كه به تئاتر تلويزيوني به عنوان تهیه كننده، 
بازيگر و كارگردان خط و ربط مي دادند، به اصطلاح اين كاره بودند و براي اين كار 
ساخته شده بودند. كساني بودند كه كار تئاتر تلويزيوني كرده بودند. همه اعضاي 
گروه و دست اندركاران متخصص و كاربلد بودند. الان خیلي سخت مي شود اين كار 
را كرد و چنین گروه هايي را تشكیل داد، بعد هم الان نظام اداري پیچیده اي شكل 

گرفته كه در گذشته اين نظام اداري دست و پا گیر وجود نداشت. 
برای اينكه باز هم شاهد تكرار كارهاي خوب باشيم چه بايد كرد؟

امروز بعد همه حرف ها تازه مي گويند بايد حامي مالي داشته باشید. انگار وظیفه 
و مسئولیت فرهنگي خودمان را فراموش كرده ايم. براي تئاتر تلويزيوني هم بايد 
به دنبال كسي باشید كه شما را حمايت مالي كند. بايد مثلًا يك اپلیكیشني 
را پیدا كنید و در تئاتر براي آن تبلیغ كنید تا او هم شما را حمايت مالي كند و 
از اين دست كارها. كسي از فرهنگ حمايت مالي نمي كند. بخش خصوصي 
دنبال پول و درآمد خودش است. نبايد منتظر بخش خصوصي باشند. خود 

تلويزيون وظیفه دارد اين كار را بكند و من امیدوارم اين اتفاق بیفتد. 
چه عواملي در توقف روند توليد تله تئاتر در سيما نقش داشته اند؟

اين س��ؤال را بايد از مديران بپرس��ید. نقش اصلي را آنه��ا دارند، آنها بخش 
پژوهشي و تحقیقاتي دارند، مي توانند بروند بررس��ي كنند. امثال من فقط 
اجراكننده هستیم، البته برخي مديران كنوني مي گويند دوره من و امثال من 
)مؤدبیان( ديگر گذشته است. خودم يك بار پیشنهادي دادم و كاري را آماده 
كردم تا مرحله اس��توديو هم جلو رفت ولي مدير عوض شد. مدير جديد هم 
گفت اين كار را نمي خواهیم، چون دوره اش گذشته است. حالا خودشان به 
اين نتیجه رسیده اند كه بايد تله تئاتر تلويزيوني را احیا كنند اما بايد بدانند كه 

اين كار را به اهلش واگذار كنند وگرنه موفق نخواهند شد. 
چندي پيش آماري منتشر شد كه بيش از 80درصد مردم تاكنون 
به س�الن هاي تئاتر نرفته ان�د. تله تئاتره�اي تلويزيوني چقدر 

مي تواند در گرايش مردم به تئاتر مؤثر باشد؟
در گذشته هم اين اتفاق افتاد كه گرايش به تئاتر فراز و نشیب داشت. سالن ها 
بسته و صحنه هاي تئاتر خالي شدند. مشكلاتي سر اجراها به وجود آمد، حتي در 
مركز هنرهاي نمايشي اعلام شد نبايد به هیچ وجه كار ترجمه اي و كارخارجي 
روي صحنه برود. چند سالي هم نرفت. در همان س��ال ها ما در تلويزيون كار 
كرديم، برويد گزارش ها را در كتاب فرهنگ تئاتر هاي تلويزيوني ببینید كه چه 
اتفاق هايي در آن سال ها افتاده است. سال 63 من »سوزنبانان« را كار كردم، 
بسیاري ديدند و پسنديدند. سال 64 مجموعه »طنزآوران جهان نمايش« را 
كار كردم، همان اقدام تلويزيون در پخش اين آثار موجب شد تئاتري ها سراغ 
مديران ارشاد رفتند و گفتند، تلويزيون با میلیون ها بیننده تئاتر پخش مي كند، 

شما چرا اجازه نمي دهید ما براي هزار نفر تئاتر خارجي نمايش بدهیم.  
با توجه به رويكرد تلويزيون درباره تله تئاترها 

چه پيشنهادي در اين خصوص داريد؟
تلويزيون مجموعه اي از نمايش هاي خوب را دارد، 
بعد از انق��لاب تعداد زي��ادي نمايش ضبط ش��د، 
مي توانم بگويم ح��دود 300 كار برجس��ته وجود 
دارد. من يك بار به تلويزيون پیشنهاد دادم از همین 
آرشیوي كه در اختیار داريد كه بسیار هم غني است 
بیايید از همین ها آثاري را انتخاب كنید، آنها را پخش 
و نقد كنید. كاري كه در مورد فیلم هاي س��ینمايي 
الان انجام مي ش��ود را در مورد تئاتر هم انجام دهید. تهیه كننده و كارگردان 
و بازيگران تئاتر را بیاوريد و بحث كارشناس��ي انجام بدهید، مردم هم تماشا 
كنند. قطعاً بسیار مؤثر است، حتي گفتم براي نقد تئاتر ابتدا از كارهاي خودم 
ش��روع كنید و آنها را نقد كنید، مثلًا در پرده عجايب را پخش كنید بعد آقاي 
نصیريان به عنوان اصلي ترين عضو اين گروه بیايد در مورد نمايش توضیح دهد و 
كارشناسان شما هم نقد كنند. اين كار موجب شناخت بیشتر تماشاگر مي شود، 
شور و هیجان تئاتري بیشتر مي شود و در بیننده انگیزه ايجاد مي شود كه برود و 
تئاتر را در سالن و روي صحنه ببیند. همه جاي دنیا اين دو رسانه دست به دست 

هم مي دهند و موجب ارتقاي فرهنگ عمومي مي شوند.

گفت وگوي »جوان« با داريوش مؤدبيان درباره رويكرد دوباره سيما به تله تئاتر

 تله تئاتر تلويزيوني را 
بايد به اهلش واگذار كنند

ان��گار وظيف��ه و مس��ئوليت 
فرهنگي خودم��ان را فراموش 
كرده ايم. براي تئاتر تلويزيوني 
هم بايد به دنبال كس��ي باشيد 
كه ش��ما را حماي��ت مالي كند

  محمدصادق عابديني
هف�ت س�ال بع�د از ط�رح موض�وع س�اخت فيلمي 
س�ينمايي درباره حمله امريكا به هواپيماي مسافربري 
ايران�ي و اب�راز حمايت ه�اي اولي�ه، هي�چ خب�ري از 
س�اخت اي�ن فيل�م اس�تراتژيك در دس�ت نيس�ت. 
اگر سینماي ايران در اواخر دهه  60 و آغاز دهه ۷0 رنگ و 
بوي جشنواره اي به خود نمي گرفت ش��ايد خیلي زودتر از 
آنكه يك تیم فیلمساز از امريكا بخواهند درباره جنايت حمله 
ناو امريكايي به هواپیماي مسافربري ايراني فیلمي بسازند، 

در ايران سینما سراغي از اين واقعه مهم را مي گرفت. 
12 تیرماه 136۷، يك فروند هواپیماي مسافربري متعلق 
به هواپیمايي جمهوري اسلامي ايران، در مسیر بندرعباس 
به دوبي با شلیك موش��ك ناو امريكايي، منفجر می شود و 

تمامي 290سرنشین آن به شهادت مي رسند. 
اين جنايت در طول 31 سال گذشته با سكوت مرگباري در 
سینماي ايران روبه رو بوده است. اولین اقدام جدي و البته 
بي سرانجام براي ساخت فیلمي سینمايي درباره حمله به 
هواپیماي ايراني نیز از س��وي يك گروه فیلمساز امريكايي 
مطرح شد. در مهرماه س��ال 91، گروه فیلمسازي از امريكا 
ش��امل »اس��كات فرانك« كارگردان، »به��رام حیدري« 
نويسنده و تهیه كننده، »ملیسا كارتر« مشاور ارشد پروژه و 
»بري گرين« بازيگر براي بررسي ساخت فیلمي با موضوع 
حمله به هواپیماي ايراني به ايران آمدند، البته اينكه ايران 
ساخت فیلمي درباره اين فاجعه را به تیمي امريكايي بسپارد 
كه قاعدتاً قرائت امريكايي از آن فاجعه خواهد داشت همان 
زمان هم عجیب بود چراكه سینماي ايران توانمندي هاي 

زيادي براي تولید فیلم در سطح جهان دارد. 
اسكات فرانك در آن س��ال با روزنامه جوان مصاحبه كرد و 
گفت: »داستان اينگونه شروع مي شود كه بعد از سرنگوني 
هواپیماي مسافربري ايران افسر امريكايي دچار اختلالات 
رواني مي شود و او مي خواهد بعد از 25سال كه از اين فاجعه 
مي گذرد به خودش بیايد و از شرايط مستي و حال زاري كه 
اين فاجعه او را گرفتار كرده، خارج شود. همسر او مي میرد 
و دو دخترش كه هیچ گونه رابطه اي با او ندارند وي را ترك 
مي كنند.« حیدري نیز آن زمان درباره فیلمنامه به »جوان« 
مي گويد: »نقطه اوج ما خود حادثه اس��ت ك��ه چند بار در 
فیلم  نشان داده مي ش��ود ولي بخش��ي كه روي آن تأكید 
داريم اتفاقات پس از فاجعه سقوط است، يعني نشان دادن 
25سالي كه از اين فاجعه گذشته و آدم هايي كه اين فاجعه را 

رقم زده اند، الان كجا هستند و چه مي كنند. ما آنها را نشان 
مي دهیم كه چطور دست سرنوشت از آنها انتقام گرفته اما 
در فیلم طوري نش��ان داده مي ش��ود كه بعضي از آنها طي 
حادثه اي به ايران مي آيند.« آن زمان اين گروه فیلمسازي 
مدعي مي شوند كه قرار اس��ت از بازيگران هالیوودي براي 
ايفاي نقش در اين فیلم دعوت  شود. اين اتفاق پس از مدتي 
با كم رنگ شدن خبر حضور امريكايي ها در ايران به فراموشي 
سپرده شد و شركت فیلمسازي كه قرار بود اين فیلم را تولید 
كند نیز سراغي از ادامه پروژه نگرفت. تقريباً همه حرف ها 

فقط روي كاغذ ماند و تمام شد. 
يك سال بعد از آمد و رفت گروه امريكايي نیز يك فیلمساز 
ايراني مدعي ش��د مي خواهد فیلم پرواز »655« را بسازد. 
قاسم قلي پور در مصاحبه اي اعلام كرد نام فیلم »يو اس اس 
وينسنس« اس��ت و موافقت اولیه براي س��اخت آن را نیز 
گرفته است. اين تهیه كننده گفت: »فیلمنامه »يو اس اس 
وينسنس« با داشتن درامي خانوادگي فقط به فاجعه ايرباس 
نپرداخته بلكه موضوع سیاس��ت هاي امري��كا را نیز مطرح 
مي كند. نمايش اين فیلم در جامع��ه بین المللي، دنیا را به 

تجاوز و زياده خواهي هاي امريكا آگاه خواهد كرد.«
قلي پور اين سؤال را نیز مطرح كرد كه »چرا در تمام اين سال ها 
هیچ فیلمس��ازي يا گروه خاصي از جريان فكري و سیاسي 
انديشه ساخت چنین فیلم يا سريالي را در ذهن خود نداشته، 
چرا در تمام اين سال ها درباره ساخت اثري با اين گستردگي 
فعالیتي انجام نشده اس��ت؟« پروژه قلي پور نیز مانند پروژه 
اسكات فرانك بعد از مدتي به فراموشي سپرده شده و اكنون 
همان سؤالي كه اين تهیه كننده مطرح كرد را مي شود دوباره 
پرسید كه اكنون و بعد از گذشت هفت سال از آخرين باري كه 
قرار بود فیلمي درباره جنايت امريكا علیه مردم ايران ساخته 
شود و نشد، چرا مديران سینمايي و هنرمندان ايراني گرايشي 

به ساخت آن نشان نمي دهند.


